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Šīgada absolventi cels nākotnes Latviju un 22. jūnijā, atcerēsies dzejnieku Ēriku 
Adamsonu! Pec tam jau bus ari Līgo un vasaras pilnbrieds 

Kumelīšu dvaša man 
Viena nasi sitas. 
Otra nasi saldi tvan 

E. Adamsons 

Pēc gulēšanas pļavā 

—Klāt jau launags! 
Pamosties! 

Dzirdu kurkstam vardi. 
Esmu gulējis, paties. 
It ka āpsis gardi. 

Medus smaržām krūtis 
pilst. 

Bērzu vējiem maigiem. 
Saules zelta zimogs silst 
Vēligi uz vaigiem. 

Āboliņš bez mitas. 

Sērst dažs pļavu 
spēlmanis 

Manas ausis gājis: 
Vienu ods. bet sienāzis 
Otru piedziedajis. 

Sed uz pleca dundurs 
drošs 

Bargi apbruņojies. 
Bet uz otra pleca košs 
Ta 11 riņš a izsapņojies. 

Ai. vairs nevar gulsni! ta. 
Bīstami ir šite — 
Blāvo matu kodeļa 
Sapinusies bite. 

Perkonis nu- pa reni 
Pāri pļavai plašai. 
Āboliņa kazlēni 
Stāv līdz bārdai pašai. 

Blakus kazuleniem šiem 
Tramīgs mājup skrienu. 
Aplipis ar tauriņiem. 
Dievgosniņām, sienu. 
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SMALKO APRINDU HRONIKA 
AIJA ŠULTE 

"MAN IR VESELĪGI CINISKA DZĪVES UZTVERE" 
Jurita mācās LU Bioloģijas fakultātē 5. kursā un gatavojas 

beigt savas studijas. Viņai visvairāk patīk dziedāt un šūt sev 
skaistus, modernus tērpus. Mums izveidojās ekspresintervija 
kora "Juventus" mēģinājuma starpbrīdī. 

—Kāpēc tu izdomāji stātie* tieši 
Bioloģijas fakultāti? 

-—Zini — visa mana klase bija izdo
mājusi, ka esmu dzimis biologs. Viņiem 
laikam tāds iespaids bija radies tāpēc, 
ka vienmēr esmu bijusi sajūsmā par 
dinozauriem. Bērnībā grāmr.' i par 
dino— un citiem zauriem ma.i bija 
ābeces vietā. Es ietekmējos no masu 

' psihozes. 
—Kas visspilgtāk ir iegūlis atmiņā 

no studentu dzīves? 
—Tā kā es jau otro gadu strādāju, 

tad vairs nejūtos kā students. Visfor
šākās bija prakses, Jo tur varēja pa īs
tam atpūsties. Pašā studiju sākumā 
bijām kolhozā Sērmūkšās, tas ir netālu 
no Piebalgas. Žēl, ka tagadējiem stu
dentiem nav lemts izjust, kas tas ir -
kolhozs. Skumji. Par koju dzīvi neko 
nevaru teikt, jo tur neesmu dzīvojusi, 

ILZE BRINKMANE 

kaut arī varbūt būtu gribējusi. Esmu 
ogrēniete, un man kojas nepienācās. 

—Daudziem studentiem otrajā, 
trešajā kursā uznāk apātija, uzskats, 
ka nav vērts turpināt studijas. Vai ari 
tev tā bija? 

—Jā. Kādu bridi es biju strupceļā — 
iet prom no faķa vai nē. Fakultātes de
kāns V. Egle man pamatīgi "izskaloja" 
smadzenes — tā es paliku uz pilnu 
slodzi gan darbā, gan mācībās. 

—Vai tu strādā specialitātei at
bilstošā darbā? 

—Divus gadus strādāju laboratori
jā. Man ir stāžs. Taču pašreiz man ir 
prestižprofesija — sekretāre-referente 
(gan tikai valsts iestādē). Kad gāju pie
teikties darbā, nemaz īstī nezināju, kas 
būs jādara. Pati zināju svešvalodu, pro
tu strādāt ar kompjūteru. Bija pat kon
kurss, pieteicās arī vīriešu kārtas 

pārstāvji.Bet šefiene un pārējie šefi 
paņēma mani. nevis viņus. Vēl tagad 
brīnos. Tagad zinu, ko nozīmē būt re
ferentam. Galvenais — jābiksta citi, 
jfczvana dažādām instancēm, jāorga
nizē — man tas iepatikās. 

—Tad tu pēc LU beigšanas domā 
strādāt tajā pašā darba vietā? 

—Jā. Šis darbs man loti patīk. 
—Bet. Jurita, vai tev Bioloģijas 

fakultāte ir kaut ko devusi? 
—Protams. Esmu pateicīga faķim. ka 

man ir bioloģiska domāšana, l.i.. ve
selīgi ciniska dzīves uztvere. 

DĀRZA, KUR ZIED... 
"Es ticu, ka kādreiz man dārziņš būs, kur nevītīs rozes un 

nesāpēs sirds..." Jā, ceru, ka skan jums ausīs jaukā melodija, 
un katram tā asociējas ar kaut ko citu, bet tomēr līdzīgu. 
Vienam acu priekša uzburas pasakains dārzs, bet citam tiek 
aizskarta kāda dvēseles stīga. Bet šoreiz par dārzu, kas 
priecē acis un sirdi. 

Maija sākumā pabiju Latvijas Uni
versitātes rododendru selekcijas un 
izmēģinājumu audzētavā "Babīte". Tas 
ir mežs, kur starp priedēm aug mūžza
ļie un tikai vasarā lapiņas raisošie ro
dodendri. Zied pāris agrie un Kaukāza 
baltie. 

—Tie nesmaržo,— secinu, kad vie
nam piebāzts deguns. 

—Saldi smaržo dzeltenais rodo
dendrs 'Rh. luteum Sw',— saka dārza 
īstenais saimnieks prof. Rihards Kon-
dratovičs. 

CTagad es ticu, jo nesen tas atvēra 
ziedu kā liliju un smaržo tā saldi 
sērīgi.) 

Reiz bērnībā ar vecākiem biju Pēte
ra Upiša dārzā. Dārznieks nemaz ne

gribēja redzēt savā dārzā 
cilvēkus, kuri nespēja no
vērtēt smago darbu un ne
spēja izjust radītāja prieku. 

Atceros, cik brīnumaini 
ziedēja ceriņi kā senāk Vec 
milgrāvl, cik daudz bija 
Latvijai it kā neraksturīgu 
augļu koku, piemēram, 
aprikozes utt., bet Meistara 
aizraušanās bija karaliskās 
lilijas^ Stingrais un reizēm 
ari despotiskais vīrs laikam 
juta. kurš mīl šo cildeno 
amatu — Dārznieks. Viņam 

nebija daudz palīgu. 
Arī "Babītes" 12 ha apsaimnieko 21 

cilvēks, sargus un šoferus ieskaitot. Vēl 
ir pāris suņu. bet tie nemaz neizskatī
jās pārāk dusmīgi (laikam kāds saim
nieks — tāds suns). 

Jebkuram krūmam, ceram, stādam 
un stādiņam Kondraloviča kungs 
uzreiz zina pateikt nosaukumu. 

—Ja jūs būtu nostrādājuši dārzā 35 
gadus, jūs arī zinātu.— tā viņš sme 
joties atsaka. 

Te digst. raisās un briest jaukumi 
pat no vienas lapiņas. Vajag tikai pa
reizi nogriezt un ielikt pareizā ķīmiskā 
šķīdumā, pareizā augsnē, un tad tai 
lietai jāiet.Pacietībai un mīlestībai arī 
jābūt klāt. Tad ziedēs sarkana kā ugu
nīga mīla NOVA ZEMB1A'. ceriņkrāsas 
Rh. CATAWBIENSE\ Pavisam savs 
lolojums ir profesora i/audzētā šķirne 
POIĀRZVAIGZNE . Tā mirdz balta, un 
rododendru īstajā laikā — maija beigās 
un jūnija sākumā. Ejiet un skatieties, 
kā tie zied. Droši vien arī darba pietiktu 
katram, kas gribētu ravēt, ne tikai 
praktikantiem biologiem. 

Bet vispār šo interesanto augu mūžs 
ir pat līdz 200 gadu un tie var stiepties 
pretī saulei lidz 3 m augstumam. 
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JŪSU ZINĀŠANAI 

EJIET AR ZIEDIEM 
UN BUČĀM UZ 
IZLAIDUMIEM 

Bioloģijas fak.- 17. jūnijā 
pīkst. 11.00. 

Ģeogrāfijas fak - 18. jūnija 
pīkst. 10.00—11.00. 

Filoloģijas fak.- 26. jūnijā 
pīkst. 14.00. 

Fizikas un matemātikas fak-
26. jūnijā pīkst. 10.00. 

Finansu un tirdzniecības fak. 
21. jūnijā pīkst. 14.00. 

- Ķīmijas fak - 22. jūnijā 
pīkst. 14.00. 

Juridiskajā fak - 22. jūnijā 

pīkst. 10.00 
Ekonomikas fak.- 18. jūnijā 

pīkst. 10.00. 21. jūnijā pīkst. 10.00. 
Pedagoģijas fak.—18. jūnijā 

pīkst. 16.00 

tikās fak.- 19. jūnijā pīkst. 12.30 
Teoloģijas fak.- 3. jūlijā pīkst. 

12.00 
Vēstures un filozofijas fak.- 21. jū

nijā pīkst. 15.00 filozofiem. 2. jūlijā 
Vadības un ekonomiskās informa- pīkst. 12.00 un 14.00 vēsturniekiem 

ļ nformē habilitācijas un promocijas padomes priekšsēdētājs prof. R. Kondratovičs: 
Šobrīd LU darbojas 19 pado

mes. t.i.. 14 habilitācijas, 5 promo
cijas (3 matemātikas. 1 psiholoģijas. 
1 teoloģijas). Padomes izveidotas 15 
zinātņu nozarēs. 

Trīs promocijas padomēm mate
mātikas nozarē pilnvara izbeidzas 1. 
jūlijā, pārējām padomēm — 31. de
cembrī. Grādu pielīdzināšana jeb 

nostrifikācija notikusi 926 cilvēkiem, 
t. sk. 882 bijušie zinātņu kandidāti 
kļuvuši doktori, 43 — Dr. habil., bet 
pieci kandidāti nav nostrificēti. 

Lidz maijam doktora grādu aizstā
vējuši 9, vēl maijā promociju gaida 
trīs, bet jūnijā un septembri pa vie
nam zinātniskā grāda tīkotājam. 

Habilitācija — līdz š. g. maijam — 

10 doktori, maijā paredzēti 4, jūnijā 
— 1 un septembrī art i. 

Vēlreiz atgādinām, ka LU cilvēkiem 
visus izdevumus, kas saistīti ar aiz
stāvēšanu, apmaksā Universitāte. 
Vismaz pagaidām. 

Oficiālus dokumentus — diplomus 
varēs saņemt jūnijā. 

IR RTU, LLU, DPU, BET NAV LU NODALĀS 

"UA" redakcijā ar ierosinājumu 
pirms 5. Saeimas vēlēšanām ieradās 
Rīgas Tehniskās universitātes do
cents, inženieru zinātņu doktors 
Georgs Bagātais: 

—Esmu Latvijas Zemnieku savienī
bas Akadēmiskās sekcijas priekšsē
dētājs. Sekcijas mērķis, lai LZS dar
bībā iesaistītos akadēmiski izglītoti 
Latvijas pilsoņi, augsti kvalificēti spe
ciālisti un studējoša jaunatne. 

—Vai akadēmiskas sekcijas vei
došanā iesaistījušas daudzas augst
skolas? 

—Šobrīd izveidotas RTU. Latvijas 
Lauksaimniecības un Daugavpils 
Pedagoģiskas universitātes nodaļa. 
Pie augstskolām paredzēti zemnieku 
konsultāciju centri, kuros konsultāci

jas sniegtu attiecīgo grupu speciālisti. 
RTU koordinē šādas darba grupas: 

celtniecības un būvmateriālu: lauku 
sētas izveidošanas: rūpniecības uzņē
mumu: dārzkopības un biškopības: 
mežkopības: ekoloģisko: enerģētikas: 
reģionālās lauksaimniecības mašīn
būves grupu. 

LLU koordinē: 
lauksaimniecības ekonomikas, 

finansu un kredītu: lopkopības: ze
mes ierīcības, kadastra un meliorā
cijas: socioloģijas, nodarbinātības un 
darba resursu pārkvali f icēšanas 
problēmu: lauksaimniecības produk
cijas pārstrādes un realizācijas prob
lēmu grupu. 

Priecājos, ka iesaistījušies ari dau
dzi tautieši no ASV rietumiem, Lon
donas. 

—Jūs s k . - lmtkā ari esat bijis 
saistīts ar Latvijas Universitāti? 

—1939. gadā iestājos LU Inženier
zinātņu fakultātē. 1944. gada mani 
mobilizēja leģionā. Kad 8. maijā pie
nāca kapitulācija, mans mājupceļš 
veda caur filtrāci nometni Gulaga 
afhlpelāgā. 1946. gadā man izdevās 
atgriezties, taču padomju nomenkla

tūra neļāva pabeigt studijas. Vēlāk 
absolvēju Leņingradas Neklātienes 
industriālo institūtu, iegūstot būvin
ženiera diplomu. 

—Jūs cerat atrast domubiedrus 
ari JA]? 

—Jā. tādēļ ar laikraksta starpnie
cību aicinu LU mācībspēkus, zināt
niskos darbiniekus, studentus veidot, 
piemēram, juridisko: vispārējo valsts 
ekonomikas: ģeogrāfijas un tūrisma 
u.c. grupas. Darba pietiktu visiem, 
lai atjaunotu Latvijas valsti, lai tā 
būtu nacionāla, daiļa un spēcīga. 

Akadēmiskā sekcija var izrādīties 
ļoti nozīmīga, kad būs jāizstrādā Lat
vijas rūpniecības, tautsaimniecības 
tehniski ekonomiskais pamats: lauk
saimniecības detalizēta programma, 
kā ari jāsakārto visa līdzšinējā likum
došana. 

Visi, kas gatavi atsaukties, var ma
ni sazvanīt RTU Celtniecības eko
nomikas un vadīšanas katedrā: 
203318. vai ari mājās: 278307. 

Ar GEORGU BAGĀTA kungu 
sarunājusies ILZE BRBfKMANE 
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VARBŪT JŪS NEZINĀT, KA ... 
MAGDA RIEKSTIŅA INTERESE PAR STUDIJĀM LU IR LIELA — 

KA PASU MĀJAS, TA ĀRVALSTĪS 
Šopavasar 14., 15., 16. aprīlī Latvijas Universitātē notika ik

gadējās Informācijas dienas, kad šeit ieradās vidusskolēni, kas 
nākamajā mācību gadā savas izglītības turpināšanai izvēlējušies 
kādu no LU piedāvātajām bakalaura studiju programmām. Bet 
vai daudz ir šādu interesentu, un kādas fakultātes ir nākamo 
studentu uzmanības centrā? Par to stāsta ASTRA KRAVČENKO. 

du fakultātē (it īpaši angļu valodā un 
literatūrā). Šogad, kārtojot iestājpār
baudījumus šajā fakultātē, reflektanti 
rakstīs arī domrakstu līdzās obligāti 
noteiktajiem eksāmeniem. 

Šogad iestājpārbaudījumi notiks no 
6. līdz 17. jūlijam, bet dokumentu pie
ņemšana — jau no 25. jūnija līdz 3. 
jūlijam (ieskaitot). 

—Un kā ar maģistra studiju pro
grammām? 

—Maģistra programma dod iespēju 
studēt un iegūt maģistra grādu ie
priekš izvēlētās zinātnes apakšnozarē. 
Maģistra studiju programma ilgst di
vus gadus. Tās apguvei par valsts bu
džeta līdzekļiem uzņemam 293 stu
dentus (plus 50 vietas tiesību zinātnēs 
par maksu). Uzņemšana maģistra stu
diju programmu apguvei notiek līdz 
25. septembrim. 

—Tas būtu par mācībām LU, bet 
kā ir ar sadarbību starp LU un ār
valstu augstskolām? 

—Pašreiz LU ir sakari ar gandrīz 
visu Eiropas valstu, arī Kanādas un 
ASV augstskolām. 

Iespējas apmeklēt kādu ārvalstu 
augstskolu ir visai plašas, jo praktiski 
visām fakultātēm ir noslēgti līgumi par 
vasaras kursiem. Pārsvarā mūsu stu
dentus interesē ilgāks — pusgadu vai 
pat gadu ilgs studiju laiks ārzemēs, tā
dēļ grūtības rada finansiālais aspekts. 
Atrisinājums varētu būt studentu ap
maiņa, bet savukārt ārvalstu studen 
tus interesē divus līdz trīs mēnešus 
ilgs studiju laiks LU. Šeit optimālais 
risinājums vēl būtu jāmeklēr 

Līdz šim pastāvēja problēma — kā 
novērtēt un kā reģistrēt studenta ap
gūtās zināšanas ārzemēs. Atrisina 
jums šķiet atrasts, jo visas zināšanas, 
ko students ir apguvis, tiek ieskaitītas 
bakalaura studiju programmā. 

—Informācijas dienās bija daudz 
apmeklētāju, pat vairāk nekā iepriek
šējos gados. Var droši apgalvot — inte
rese par studijām LU nav samazinā
jusies, tieši otrādi — palielinājusies. 

- Jauniešu uzmanības centrā joprojām 
ir svešvalodas, tiesību zinātne, komer-
czinības, ekonomika, vēsture. 

—Tieši kādas studiju programmas 
tiks piedāvātas nākamajā gadā? 

—1993./94. mācību gadam tiek pie
dāvātas pavisam divdesmit sešas ba
kalaura studiju programmas. Minēšu 
šeit visas — ekonomika, komerczinī-
bas, biznesa vadība, ķīmija, bioloģija, 
ģeogrāfija, ģeoloģija, vides zinātnes, 
fizika, optometrija. matemātika, dato
ru zinātne, filoloģija (t. sk. svešvalo
das), komunikācijas zinātne un žur
nālistika, bibliotēku zinātne un infor
mācija, filozofija, vēsture, sociālais 
darbs, politikas zinātne (starptautis
kās attiecības), vēsture, kultūrvēstu
riskās vides aizsardzība, socioloģija, 
pedagoģija, psiholoģija, teoloģija, tie
sību zinātnes, svešvalodas ar virzienu 
ķīniešu un japāņu valodā. 

Bakalaura studiju programma ilgst 
četrus gadus, tā dod akadēmisko 
izglītību un bakalaura grādu. Šogad 
dienas nodaļā bakalaura studiju pro
grammas par valdības budžeta līdzek
ļiem varēs sākt 1326 studenti, bet būs 
arī maksas grupas. Tāpat pastāvēs 
iespēja mācīties arī neklātienē, bet 
tikai par pašu studentu līdzekļiem. 

Vēl runājot par iepriekšminētajām 
bakalaura programmām, gribu pie
bilst, ka starp tām ir jauni, iepriekš 
nebijuši studiju virzieni. Tādi ir opto
metrija, ķīniešu un japāņu valoda. 

—Tāds būtu LU piedāvājums nāka
majiem studentiem, bet kā ar iestāj
pārbaudījumiem? Vai arī šeit ir 
nācis klāt kas jauns? 

—Obligātie iestājpārbaudījumi ik
vienā fakultātē ir profilējošais priekš 
mets un svešvaloda. Izņēmums ir tikai 
Ķīmijas fakultāte, kvv; notiek vienīgi 
atestātu konkurss. Jau divus, trīs ga
dus vislielākais konkurss ir svešvalo-
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TAS VAR IUS INTERESĒT 
ILZE BRINKMANE 

"ES VIENKĀRŠI GRIBU JŪS PIESPIEST STRĀDĀT!11 

Zviedrijas Lincopingas universitātes institūts TĒMA 
VATTEN noslēdzis sadarbības līgumu ar Latvijas Universitāti. 
Tēma — "Daugavas upes projekts". Pagājušajā gadā pie tā 
strādāja praktiski viens cilvēks — Ķīmijas fakultātes 
analītiskās ķīmijas katedras asistente — SOLĪTA KAUGARE. 

—TĒMA VATTEN interešu sfēra ir 
ūdens un visi aspekti, kā tas var ie
tekmēt cilvēku. Un tad tā jau ir politi
ka, socioloģija, ģeogrāfija, filozofija, 
ķīmija. Mani interesēja tieši ūdens un 
politoloģija. 

—Tas skan diezgan savdabīgi... 
—Lasīju un vērtēju, kā masu infor

mācijas līdzekli atspoguļo ar ūdeni 
saistītās problēmas. Konkrēti — mū
su dzeramais ūdens. Darbojos arī 
praktiski — uz Zviedriju vedu parau
gus un ar ziemeļvalsts kaimiņu apara
tūru tos izpētīju. Nepatīkami pārstei 
dza hlora organiskie savienojumi, 
piemēram, hloroforms. 

—Vai tie ir ļoti ļauni? 
—Pašu par sevi dabā to nav, bet ro

das hlorējot ūdeni. Secināju, ka Dau
gavas dzeramajā ūdenī hlora organis
kās vielas, pēc pasaulē pieņemtajiem 
standartiem, pieļaujamo normu pār
sniedz par 10 — 100%. 

—Tātad pamazām tiek indēti 
Pārdaugavas. Latgales priekšpilsētas. 
Centra rajona iedzīvotāji. Kādas 
iestādes un priekšniekus jūs infor
mējāt par konstatēto faktu? 

—Ziņoju Vides aizsardzības komi
tejai, Rīgas pilsētas Domes vides no
daļai. Dīvaini, bet nekādas reakcijas. 
To, ko Zviedrijā pa gadu iemācījos, 
šeit nevaru turpināt, jo nav vajadzī
gās aparatūras. Neviens nav ari iein
teresēts mani uzklausīt. 

—Jūs metīsit plinti krūmos? 
— Nē. spītīgi turpinu TĒMA 

VATTEN projektu nedaudz citā as
pektā. Kopā ar Latvijas Socioloģisko 
pētījumu centru veicu socioloģisko 

Laboratorijas zinātniskā 
litrsmu i miecē SVSANNB 
JONSSON priecīga, jo vi
ņa var darboties ar mo
dernu aparatūru 

aptauju: kā cilvēki reaģē uz ekoloģis
kām problēmām latvtjā. Līdzīga ap
tauja notiek Igaunijā. Lietuvā. Zvied
rijā. Francijā un Anglijā. 

—Un kā tad cilvēki reaģē? 
—Praktiski par ekoloģijas problē

mām cilvēki neintersējas. Vienīgi, ja 
ka\it kas nogāzts mājas priekšā, tad 
jā, bet globālas lietas ir tālas un sve
šas. Taču par dzeramo ūdeni intere
sējas visi. Uz jautājumu, kā jūs varē
tu ietekmēt notikumu norisi? Atbilde 
ir daudzsološa: mogu skazaķ. čtobi 
ņe hoģiļi po gazonam. 

un izvēlēta cita versija. Rīgas pilsētas 
Dome no Francijas saņēmusi miljons 
franku humāno palīdzību un to grib 
izmantot tehnoloģijas iegādei, kas 
ūdeni ozonē. Zinu. ka kaut ko tādu 
var atļauties tikai ļoti bagātas valstis. 

Raksturīga situācija, kad pirms 
raidījuma radio mani iepazīstināja ar 
kungiem, kas atbildīgi par vides 
aizsardzību, viņi teica: "A. tā ir meite
ne, kas grib mūs atlaist no darba" 
Atbildēju: "Es vienkārši gribu jūs 
piespiest strādāt!". 

—Bet varbūt tiešām, lai iet prom 
no darba, ja neko negrib darīt? Jūs 
viena turpināsit iesākto? 

—Pagaidām šo projektu varu "pa
vilkt" viena pati. Vēlāk nāks palīgā 
Socioloģisko pētījumu centrs. Šobrīd 
Zviedrija praktizējas ari Ivars Pava 
sars no Ķīmijas fakultātes, bet tas 
jau ir projekts par Baltijas jūru. Ar 
mūsu palīdzību zviedri ir spējīgi kon 
trolēt situāciju. Un las. manuprāt, 
nav maz. 

—Bet Rīgas Rātes kungiem ir 
vienalga, ko viņi dzer. Varbūt viņi 
neapzinās lietas nopietnību? 

—Esmu runājusi arī radio, ka jā 
izmaina tehnoloģiskais process, un 
Daugavas stacija varētu samazināt 
hlorēšanu. Tam ir pārvilkts krusts. 
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TUSNELDA KALLAS E 

VISS DARBA MUZS — LU BIBLIOTĒKĀ 
- 50 gadi — tāds ir LIDIJAS KUŠ-
ĶES darba mūžs. Pirmā un vienīgā 
darba vieta — LU bibliotēka. Godinot 
L. Kušķi viņas darba atceres dienā, 
arodbiedrības priekšsēdētāja S. Sko
tele sacīja: "Esmu bijusi daudzās 
jubilejās Universitāte, bet 50 darba 
gadu dienā sveicu pirmo reizi." 

L. Kuāķes darbs Universitāte sā
kās vel kara laikā — 1943. gadā. 
Toreiz no vairākām pretendentēm uz 
bibliotekāres vietu izraudzīja*j tieši 
L. Kušķi. Kad kara rati pārvēlās pāri 
Rīgai uz rietumiem, L. Kušķe kopā ar 
tēvu, kas ari bija Universitātes darbi
nieks, devās pāri Daugavai pa pagai
du tiltu, lai redzētu, kas noticis ar 
Universitāti, ar bibliotēku. 

Pirmie darba gadi nostrādāti Juri
diskās fakultātes bibliotēkā, un tās 

mācību speķi vel šodien atceras savu 
laipno, zinošo, čaklo bibliotekāri. 

Kad Juridiskās fakultātes bibliotē
kas fondus pārcēla uz Universitātes 
Zinātnisko bibliotēku. L. Kušķe at
nāca līdzi savām grāmatām. 

Un tā lielāko daļu sava darba mū
ža L. Kušķe strādāja centrā — biblio
tēkā Kalpa ka bulvāri. Te iepazīts ari 
dzīves biedrs, un šī savienība bijusi 
laimīga līdz pat šai dienai. 

Gadi... gadi... Darīti lieli darbi, 
darīti siki, piņķerīgi, nepatīkami. 
Daudz darīts. Tūkstošiem grāmatu 
izgājušas caur Lidijas Kušķes rokām, 
jo visu laiku viņa strādāja lasītāju 
apkalpošanas nodaļā. Jāatzīmē L. 
Kušķes prasme runāt ar cilvēkiem — 
vai tie būtu lasītāji, vai kolēģi. 

Personības daudzpusību raksturo 

daudz iezīmju. Viņa ir tautas gudrību 
zinātāja, ir organizējusi interesantas 
lekcijas par ārstniecības jautāju
miem, t ikšanos ar ievērojamiem 
medicīnas darbiniekiem, ilgus gadus 
ir bijusi Sarkana krusta pārstāve 
mūsu bibliotēkā. Liela mākslas mīļo
tāja un sapratēja, laba rokdarbniece. 
Bibliotēkas jaunajām rokdarbniecēm 
mācīt i interesanti tamborējumu 
musturi un raibi adījumu raksti. 

Daudz siltu sirsnīgu vārdu teica 
jubilejā, bet tās bija ari atvadas no 
aktīvām darba gaitām.Solījumi ne
aizmirst bibliotēku, protams, piepil
dīsies, jo . kad tik daudz no sevis 
atdots, pavisam aiziet nevar. Mēs — 
"vecā gvarde", aiziedami paliekam. 

1 AKADĒMISKAS VIENĪBAS 
SERGEJS SLLARĀJS, akadēmiskās vienības "Austrums" vecbiedrs 

PAR MANIEM STUDENTA LAIKIEM 
CNobcigums, Sākums "KA" Nr. 14) 
Tajos laikos visās ģimnāzijās mācīja 

latīņu valodu un klasiskās filoloģijas 
nodaļā tad gatavoja latīņu valodas 
skolotājus. Tāpēc arī klasiskās filoloģi
jas centrā bija latīņu un grieķu (t.i.. 
sengrieķu) valodas. Bet ne tikai tās 
vien. Līdzās šīm senajām valodām bija 
arī citi pamata priekšmeti: grieķu un 
romiešu vēsture, grieķu un romiešu 
literatūras vēsture, senās mākslas 
vēsture, un grieķu un romiešu kultū
ras vēsture Jeb antikvttātes. Antikvt-
tātes aptver visu tā tālā laika dzīvi: 
valsts un militāro iekārtu, reliģiju, 
publisko un sabiedrisko dzīvi un. 
beidzot ari ikdienas dzīvi ar dzīvokli, 
apģērbu un uzturu, vārdu sakot, visu. 
kā dzīvoja tā laika cilvēki. Tādā kārtā 
klasiskā filoloģija nenozīmē tikai latiņu 
un .grieķu valodu, bet gan aptver visu 
šo seno, antīko pasauli ar tās dzīvi un 
materiālo un garīgo kultūru. Klasiskā 
filoloģija Ir zinātne par antīko pasauli. 

Bet kamdēļ tad tas mums ir vaja
dzīgs, kamdēj mums vēl tagad par visu 
to JāinteresēJasTTamdēļ, ka visas 
Eiropas kultūras saknes un pirmsāku
mi ir meklējami senajā Grieķija. Visas 
Eiropas kultūra ir attīstījusies uz 
Senas Grieķijas un Senās Romas kul

tūru pamata un to tiešajā ietekmē. 
Jau pirms 2,5 tūkstošiem gadu. kad 

visā pārēja Eiropā kultūras līmenis vēl 
bija ļoti zems. pat pirmatnīgs. Senajā 
Grieķijā Jau bija attīstījusies augsta 
un daudzpusīga kultūra. No dažāda
jiem grieķu valodas dialektiem bija 
izveidojusies kopīga, nacionāla valoda 
KOivn (koinē) ar jau labi izstrādātu 
gramatiku, kas savukārt veicināja 
grieķu nacionālo kopības apziņu un 
grieķu tautas veidošanos. Bet svarīgā
kais, ka grieķi bija izveidojuši savu 
alfabētu un rakstību, kas bija nesali 
dzināmi vienkāršāka un ērtāka par 
ēģiptiešu hieroglifiem un babiloniešu 
ķīju rakstiem. Un tā Senajā Grieķijā 
jau toreiz - pirms gadu tūkstošiem, 
radās plaša un daudzpusīga rakstīta 
literatūra, gan mākslinieciskā, gan 
zinātniskā. Tālāk - gandrīz visām 
mūsdienu mākslas nozarēm pirmsā
kumi ir Senajā Grieķijā: literatūrai, 
mūzikai, teātra mākslai, tēlotājai 
mākslai, arhitektūrai. Tam visam 
sākums, ir tur - senajā Hellādā. 
Vislabāk bija attīstīta vēsture un 
filozofija, ari medicīna, matemātika un 
astronomija, bet ildz ar to. protams, 
attīstījās un veidojās arī valsts un 
publiska dzīve,veidojās struktūras un 

formas. Tāpat attīstījās ari cilvēku 
personīgā, privātā dzīve, kam vairs 
nebija nekādas līdzības ar pirmatnējo 
dzīves veidu, kāds toreiz pastāvēja 
pārēja Eiropā. Un. galu galā. ari sporta 
pirmsākumi taču ir Grieķijā, jo pirmās 
Olimpiskās spēles notika OHmpijā 
776. gadā pirms mūsu ēras. Tā. lūk. 
senie grieķi jeb hellēoi. kā viņi paši 
sevi sauca, jau pirms gadu tūkstošiem 
bija kļuvuši par pirmo kultūras tautu 
Eiropā. 

Šī attīstītā grieķu kultūra ietekmēja 
arī citu tautu kultūras attīstību, jo 
vairāk tamdēļ, ka visās Vidusjūras un 
Melnās jūras piekrastēs nodibinājās 
grieķu kolonijas, taču mums vissvarī
gākā ir grieķu ietekme uz Senās Ro
mas kultūras attīstību. Kad sestajā 
gadsimtā pirms mūsu ēras nodibinā
jās Romas valsts un sāka veidoties tās 
kultūra, tas notika tiešā grieķu ietek
mē, un uz grieķu kultūras pamata. 
Grieķi kļuva par romiešu skolotājiem, 
pie tam burtiskā nozīmē, jo Romas 
valsts ziedu laikos daudzi grieķi dar
bojās Romā kā skolotāji. Senās Romas 
kultūra gan izveidojās īpatnēja un sav
dabīga, atšķirīga no grieķu kultūras, 
taču nenoliedzmi tā radās uz grieķu 
kultūras pamata un uzskatāma par 
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tās tālāko attīstības pakāpi. 
Bet Roma savukārt ietekmēja kul

tūras attīstību pāreja Eiropā, sevišķi 
Dienvid- un Rietumeiropā. Romas 
valsts sava lielākā uzplaukuma laikā 
aptvēra visu Vidusjūras baseinu. 
Dienvid- un Rietumeiropu: Itāliju. Fran
ciju. Britāniju. Spāniju, visu Balkānu 
pussalu, ieskaitot Ungāriju un Rumā
niju. Un visā šajā plašajā teritorijā, 
kas aizņēma pusi Eiropas, Izplatījās 
Romas kultūras ietekme un latīņu va
loda; šo zemju iedzīvotāji tika lielākā 
vai mazākā mērā romanlzēti. Tāpēc, 
kad radās patstāvīgas, nacionālas 
tautas ar savām valodām, izveidojās 
vesela tautu un valodu grupa: ro >i.1ņl 
un romāņu valodas: itālieši, franči, 
spānieši, portugāli un rumāņi. Visu šo 
tautu kultūras ir veidojušās Romas 
kultūras ietekmē un tāpēc arī uzrāda 
daudzas līdzīgas iezīmes, bet šo tautu 
valodas ir radušās uz latīņu valodas 
pamata. 

Vēlāk Romas kultūras ietekme un 
latīņu valoda izplatījās ari tālāk uz 
ziemeļiem: Ģermānijā un Skandinā
vijā. Pēc Romas valsts-sabrukuma 
mūsu ēras piektajā gadsimtā, kad 
Eiropā sāka veidoties tagadējās tautas 

U.I 
• Ar RTU Senāta 22. februāra lēmu

mu ir piešķirtas Senāta stipendijas. 
I pakāpes RTU Senāta stipendijas 

piešķirtas studentiem, kas stabili 
mācījušies tikai uz teicamām atzīmēm 
9 semestrus, t.i., visu mācību laiku līdz 
diplomdarba projekta aizstāvēšanai. 

II pakāpes RTU Senāta stipendijas 
piešķirtas studentiem, kas stabili 
mācījušies tikai uz teicamam atzīmēm 
7—8 semestrus. 

III pakāpes RTU Senāta stipendijas 
piešķirtas studentiem, kam teicamas 
atzīmes bijušas 5—6 semestrus vai 4 
semestrus un iepriekšējos semestros 
nav vairāk par 2 labām atzīmēm, kā ari 
papildu nopelni, piemēram, papildu 
kursi. 

• Pildot savas funkcijas, kontroles 
daļas inspektors sistemātiski apstaigā 
visus RTU mācību korpusus, lai pārlie
cinātos, vai mācību process noris sa
skaņā ar oficiāli apstiprinātajiem no
darbību sarakstiem. Gribētos gan pie
zīmēt, ka katedras vai daļas darbības 
kontrole ietilpst attiecīgā vadītāja 
tiešajos pienākumos. Jo rektoram 
pakļauta kontroles daja realizē tikai 
izlases pārbaudes. 

un valstis ar savām valodām. Romas 
kultūras un latīņu valodas izplatīša
nos vēl ilgi veicināja katoļu baznīca. Jo 
tās centrs bija Romā un latīņu valoda 
bija kato)u baznīcas oficiālā valoda. 
Katoļu priesteri un mūki. kuri nesa šo 
mācību "pagānu tautām*, taču runāja 
latīņu valodā, bija audzināti Romas 
kultūras garā un tā izplatīja latīņu va
lodu un Romas garu pār visu Eiropu. 
Latīņu valoda līdz pat renesanses 
laikmetam līdz XIV gadsimtam, skai
tījās starptautiska un literāra valoda, 
kurā tika rakstīti visi zinātniskie un 
literārie darbi. Un tikai tad pamazām 
latīņu valodu sāka atvietot jaunās, 
nacionālās valodas. Un. beidzot, netie
ši — galvenokārt ar vāciešu un vācu 
valodas starpniecību — Romas kultū
ras un latīņu valodas ietekme ir nonā
kusi ari līdz mums un atstājusi pēdas 
ari mūsu kultūrā un valodā. Latviešu 
valodā ir Joti daudz grieķu un latīņu 
cilmes vārdu, kurus mēs ik dienas lie
tojam, pat neapzinoties to izcelšanos. 

Austrumeiropā slāvu tautu kultūras 
un to valodu.attīstība bija citāda, tās 
bija pakļautas tiešai grieķu ietekmei 
un veidojās uz grieķu kultūras pama
ta, saglabājot daudzus grieķu elemen-

Ir neliels gandarījums, jo rodas ie
spaids par lēnām pārbīdēm uz labo 
pusi. Mācībspēki vismaz vairs nebrī
nās, ka kāds interesējas, vai viņi lekci
jas vispār lasa. Ja gadās neparedzēta 
nodarbību pārcelšana, tad par to kon
troles daļai tiek ziņots vai pie audito
rijas atstāta zīmīte ar norādi, kur no
darbība notiek. Vairums mācībspēku 
un pat katedru vadītāji oficiālajā pie
ņemšanas laikā tiešām ir atrodami. 
Sesijas laikā eksāmeni un konsultāci
jas notiek paredzētajā laikā un vietā. 

Lai aina neizskatītos pārāk rožaina, 
nāksies piepilināt nedaudz darvas. 
Nodarbību apmeklētība, sevišķi semes
tru sākumā, diemžēl ir zema (gods kam 
gods, mācībspēki tomēr .varonīgi strā
dājot, pat ja auditorijā esot kaul viens 
students). Varbūt tfek kārtoti akadē 
miskie parādi, varbūt studentu kungi 
uzskata, ka savu laiku var izmantot 
lietderīgāk, varbūt nodarbībās sniegtā 
informācija tiek uzskatīta par mazsva
rīgu? Jācer, ka ievedamo nesekmības 
finansiālo sankciju rezultātā šī prob 
lēma no regulē sies. 

Nepatīkamāka lr ktv-a cita parādība, 
ar kuru loti bieži nākas sastapties mū
su policejiskās funkcijas pildošajam In

tus. Šeit liela nozīme bija grieķu — kā
toju (pareizticīgajai) baznīcai, kuras 
centrs bija Konstantinopole (tagadējā 
Istanbula) un kura Austrumeiropas 
slāvu tautās veicināja grieķu valodas 
un grieķu kultūras ietekmi. Kā piemē
ru varētu minēt to. ka lielākā daja 
krievu (slāvu) personu vārdu ir tiešā 
ceļā nākuši no grieķu valodas, tikai 
krieviem gan ir grūti to iestāstīt. Starp 
citu. ari mans vārds — Sergejs — ir 
antīkas izcelsmes, tas ir cēlies no latī
ņu valodas. Par Sergijiem saucās viena 
no patriciešu dzimtām Senajā Romā. 
Un šī slāvu kultūras veidošanās uz 
grieķu kultūras pamata arī lielā mērā 
radīja to atšķirību starp Rietumeiropas 
un Austrumeiropas tautu kultūrām. 

Tādā kārtā, patiešām, visas Eiropas 
tautu kultūras ir veidojušās uz šis se
nās, antīkās kultūras pamata. Visas 
Eiropas kultūras pirmsākumi sniedzas 
līdz Senajai Grieķijai un Senajai Ro
mai. Un klasiskā filoloģija tad nu pēti 
šo antīko kultūru, šos Eiropas kultū
ras pamatus un iepazīstina mūs ar to. 
Tā ir klasiskās filoloģijas nozīme ari 
vēl mūsu dienās. 

spektoram. Laboratoriju un katedru 
durvis ir vaļā, bet iekšā nav nevienas 
dzīvas dvēseles: vari pievākt, ko vien 
vēlies, un aiziet neviena nemanīts. 
Dažreiz inspektoram ir izdevies samek
lēt cilvēku, kuram šai laikā jābūt attie
cīgajā telpā. Tad bijusi jāuzklausa tais
nošanās: "Es tikai uz minūti..." 

Prātojam, vai turpmāk puspajokam 
nevajadzētu tādas vieglāk paņemamas 
mantas pievākt un sarīkot vairāksolī
šanas tirdziņus. Šajā sakarībā nāk prā
tā bijušā rektora A. Veisa kādreiz ar iz
brīnu un sašutumu stāstītais, ka. ap
meklējot kādu fakultāti un ieejot 
darbnīcā, kurā neviens nav bijis, 
intereses pēc viņš paņēmis divas rokas 
urbjmašīnas un pēc tam ilgi un nesek
mīgi gaidījis, kad fakultāte nesīs pārak 
stit aktus par š<> urbjmašīnu norakstī
šanu. Nav sagaidījis. Acīmredzot inven
tarizācijas komisija tomēr tās atradusi 
"uz vietas". 

Tā tas bija tā sauktajā sociālismā. 
Taču kopš tā laika neko daudz uzma
nīgāki un atbildīgāki neesam kļuvuši. 
Bet vajadzētu... 

RTU inženieru sagatavošanas un 
kontrole» daļa 

CITĀS AUGSTSKOLĀS 
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ILZE STIKÁNE 

VIENS UN SAKA: "AGREGĀTS11! 
Ko labu vai sliktu mums devuši stagnācijas 

gadi? Sliktais ir apspriests un iztirzāts 
simtiem reižu. 

Kaut mani nosodītu aktīvie pagātnes 
pēlēji, tomēr uzdrošināšos apgalvot, ka bija 
arī kas labs un skaists — piemēram, 
kolektīvisma ideja, kas savu pozitīvāko 
izpausmi guva studentu vienību kustībā. 

Ar Darba Sarkanā Karoga Ordeni 
apbalvotās 

Pētera Stučkas vārdā nosauktās 
Latvijas Valsts Universitātes 

Fizikas un Matemātikas 
fakultātes 

Sarkankarogotā Studentu 
Celtnieku vienība 

"AGREGĀTS" 

—Sāksim ar pašiem pirmsāku
miem. Kad un kā vienība izveidojās? 

—1987. gadā atnāca fiziķi no krie 
viem. Atnāca, atsāka mācības. Uz pa 
vasara pusi radās doma par vienību. 
Bija Otto ar savu ideju par kaut ko 
skaistu, cēlu — ar "Rāmavu", un bi 
jām mēs — tādi rupji, prasti un pie 
zemēti čali. Izlēmām, ka vienība jā 
veido. Tā ari nofraklējāmies. 

—Kā radās nosaukums "Agre
gāts"? 

—Šī ideja radās jau pirms krieviem 
— 1985. gada rudenī, kad mūs 1. 
kursā aizsūtīja uz kolhozu. 

Kā jau parasti, vienā no pirmajiem 
vakariem notika sapulce, kurā kura 
tora Dzenīša virsvadībā mums vaja
dzēja izlemt, kā sauksim savu vieni 
bu. Viņš saka: "Nu, ir tur vecās vieni 
bas — SCV "Astra". "Senči". "Līgo"... 
Ko mēs tādu labu varētu izdomāt?" 

Tad viens pieceļas un saka: "Alba-
tross"! 

Tad pieceļas kāds cits un pasaka 
vēl kādu citu ideju. Tā mēs sēdējām, 
domājām un nekādi nevarējām vie 
noties par nosaukumu. Beigās vēl 
viens pieceļas un saka: "AGREGĀTS"! 

Re tā ari palikām. Tā sākās mūsu 
vēsture. 

Protams, nevienu ideju nevajag pārspīlēt ar 
nopietnu seju un nopietnu pārliecību — 
labāk to visu darīt ar humoru, ironiju, pat 
sarkasmu; un rezultāts —... Vārdu sakot, 
lasiet interviju ar vienu no 80. gadu otrās 
puses" stagnātiskāo" vienību komandieri 
Rolandu Sesku. 

Moto: "Pāļu dzinējs skali lēkā. 
Nāciet strādāt "Agregātā"!' 
(Evija Rozenlauka) 
Vienības sauklis: "Blākš! Blākš! 

"Agregāts!"" 
Vienības nnļaka dziesma: "Māk 

nakts". 
Komisārs: Ģirts Kaivens. 
Komandieris: Rolands Seskis. 
Meistars: Ainis Soms. 
Mediķis: Gerda I\innale. 
Peldēšanas instruktors: Andrejs 

Japiņš. 

Ka jau te icu, mēs bi jām lādi 
vienkārši- piezeiņeli i i lveKi ar tipiski 
padomisku pieeju dztvei ja vajag, 
lad izdarīsim. 

Sacia ideja nevienam nepatika: mēs 
viņu savācam, apstrādājam... 

—Un. atļaušos piezīmēt, tas jumt, 
izdevies lieliski! Cik tas bija no
pietni, un kur sakas spēle? 

Sakuma \ īss t>ij:> visišiiikii no 
p i e l n i b a . V i enkārš i nres mi l ie jani 

—Kāda bija jūsu simbolika, vienī
bas noformējums? 

—Mūsu simboli — sirpis un āmurs. 
Karogs — fonā.skulptūras "Strād 
nieks un kolhozniece" siluels (sudra-
bā) un lakonisks uzraksts LVI i SCV 
"Agregāts" (zelta). Formas krekliņi 
uz vēdera siq)is un āmnrs ar uzrak 
stu "Agregāts", uz muguras uz 
raksts "Nāk nakts". 

—Kāpēc jūs izvēlējaties tieši 
šādu imidžu? 
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strādāt un nopelnīt Lai to realizētu, 
nepieciešama stingra, varētu pat 
teikt, dzelžaina disciplina. Tā bija 
mana pieeja. Protams, ka ne visiem 
tas bija pa prātam, bet... 

Kā atceramies no nesenas vēstu
res, 1987. gadā atmoda vel nebija sā
kusies. Tad mūs uzskatīja par jocī
giem. Nu. un pēc tam, kad atmodas 
laiks iestājās, atlika Ūkai turpināt 
stingro ideoloģisko līniju. 

—Kāda bija vienības pirmais ko
pīgais pasākuma? 

—Tajos laikos vel eksistēja tāda 
lieta kā aģitbrigāžu skates. Tas no
tika pavasari — ar domu. lai salie
dētu vienības kolektīvu jau pirms 
braukšanas darbā. Protams, kā jau 
kārtīgiem studentiem, priekšnesums 
tapa pusstundas laikā. Vispār, star
tējām samērā labi. 

Pēc tam vasarā braucām strādāt. 
—Kur jūs Strādājāt un ko juma 

vajadzēja darīt? 
—Vienību štābs piedāvāja vietu 

Jelgavas rajona "Ozolniekos", un mēs 
aizbraucam turp. Darbiņus vajadzēja 
darīt visādus — kā Jau celtniekiem. 
Betonējām laukumus, labiekārtojām 
pagalmus, likām celiņus (puiši): mei
tenes krāsoja kāpņu telpas un tamlī
dzīgas vietas. 

—Cik es noprotu, jūs, kā saka, 
"rāvātles melnās miesās". Parasti 
rodas zināmas nesaskaņas starp 
strādājošo darbotiesgribu un darba 
devēju nespēju noorganizēt piln
vērtīgu darbu. Vai nu nav trans
porta, vai atkal trūkāt materiālu 
utt. Droši vien arī jums negāja se
cen šādas problēmas? 

—Jā, protams. Pirmajā vasarā es 
vēl "nebiju zirgā". Bet otrajā... Mēs 
Jau smējāmies — visi vietējie veči. 
mani ieraugot, muka pa gabalu! Lai 
varētu normāli strādāt (un līdz ar to 
attiecīgi nopelnīt), vajadzēja man 
pašam skraidīt pie priekšniekiem un 
sarunāt materiālus, transportu utt. 
Principā — tas nav komandieris, kas 
nespēj to visu noorganizēt. 

Kā šodien atceros kādu lielisku 
epizodi: mums uzdeva uzlauzt betonu 
lielā platībā. Betona kārta apmēram 
ceturtdalmetru bieza un 10 gadus 
stāvējusi. Lai to uzlauztu, nepiecieša
ma speciāla tehnika, kuras, protams, 
vietējiem nav. Sak — tieciet galā paši 
savām rokami Viņi jau bija cerējuši, 
ka netiksim galā ar šo darbu — un 
tad nu večiem būs lielais prieks! 

Nu. ko darīju es? Aizbraucu uz 

Rīgu un pēc nedēlu meklējumiem 
atradu tehniku un finansiāli pierunā -
;amu vīru, kas to darbina. Sarunāju 
ar viņu to betona lauzēju agregātu. 
Vīrs vakarā atbrauca pie mums uz 
"Ozolniekiem", un pa nakti laukums 
bija apstrādāts! 

No rīta... 
No rīta saule apspīdēja lielisku be

tona kluču kalnu grēdu... Vietējie iet 
garām vaļējām mutēm un nespēj sa
prast, kā kaut ko tādu var paveikt — 
ar ko tas ir spridzināts. 

Tas gandarīja manus nedēļas pū
liņus. 

Vispār — otrajā vasarā strādājām 
gandrīz no tumsas līdz tumsai. No 
rīta jāceļas pusseptiņos, lai paspētu 
paēst brokastis. Protams, ka brokas
tu laiks bija tikai pusstundu — no 
septiņiem līdz pusastoņiem, pie tam 
mēs dzīvojām pāris kilometru attālu
mā no ēdnīcas. Un, protams, koman
dieris ir vienīgais, kas laikus pieceļas. 
Tā nu es cēlos pirmais un tad modi
nāju pārējos. Gāja raibi... 

Tad strādājām visu dienu, dažreiz 
pat nebija laika kārtīgi paēst pusdie
nas. Vēlu vakarā, kad jau iestājusies 
tumsa, meitenes mūs pabaroja ar va-

PankūKu balles naktskreklos, visādi 
pārsteigumi mūsu meitenēm (grāma
tas, kas. ieejot istabā, pēkšņi krīt uz 
galvas: trauku kaudzes virtuvē, kas 
pie mazākās gaisa pūsmiņas ar lielu 
blīkšķi gāžas uz grīdas: birste, kas lec 
pie tualetes durvīm: čības, kas pie
naglotas pie grīdas, poda vāks ar 
ķieģe]a atsvaru...) — protams, arī 
meitenes nepalika parādā un sagādā
ja pārsteigumus čaļiem — piemēram, 
nātres un pagales spf'venos utt. 

Bija ari "ganībās laišanas" dienas, 
kad visi bija slapji no galvas līdz kā
jām — neviena vīlīte nepalika sausa. 

Protams, centrālais pasākums —. 
studentu kazas. Kā jau katrā pieklā
jīgā studentu vienībā, šāds pasā
kums ir obligāts. Nu. un, ja jau orga
nizē, tad visu. kā pieklājas — ar ofici
ālu fotogrāfu, ar sarakstīšanos dzimt
sarakstu nodaļā (vai arī kādā citā 
oficiālā iestādē), ar kazu mielastu, ar 
mičošanu uti. 

Pirmā problēma — kur notiks ofici
ālā ceremonija? Domājām, domā
jām... un tad komisāra ideja — kāpēc 
gan nevarētu Jelgavas pilsētas Kom
jaunatnes komitejā? Runāts — da
rīts! Aizgājām, sarunājām. Sākumā 

karinām... un tad vairs nebija spēka 
izklaidēties — tikai gulēt. Skumjākais 
bija tas, ka otrajā vasarā nebija komi
sāra, kas organizētu sabiedrisko 
dzīvi. 

—Bet tomēr — kādi brīvi vakari 
juma tomēr gadījās? Ko tad jūs da
rījāt? 

—Jā, pirmajā vasarā bija jauka 
dzīve. Kas tikai mums nenotika! 

mūs nesaprata -- Kā! Kāzas komjau
natnes komitejā? Ko tas nozīmē — 
studentu kāzas? Vai tas ir nopietni? 
Kamēr ieskaidrojām... Kad nu tās 
dāmas saprata, kas par lietu, sākās 
nopietna rosība. Viņām jau tur 
gandrīz nav ko darīt — tad nu viss 
bija noorganizēts "pa pirmo" — pat 
laulības apliecība bija izgatavota: bija 

(Turpinājuma 10. lpp.) 
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(Turpinājums no 0. lpp.) 
ari pavadmūzika; vadītajā bija saga
tavojusi apsveikuma runu (viņa pat 
konsultējas īstajā dzimtsarakstu no
daļā»; līdz. mičošanai bija oficiālais 
fotogrāfs; pēdējā bridi mums pat pie
šķīra pelēku volgu! 

Vārdu sakot, kāzas iznāca ļoti no
pietnas. Fotogrāfs sakumā domāja, 
ka tās ir īstas kāzas. Aicina bildēties: 
"Un tagad, lūdzu, jaunais pāris ar ve
cākiem!" Skatās — nak jaunais pāris 
ar vecākiem, kurt ir tikpat jauni! 

"Es teicu — ar vecākiem!" 
"Bet mēs taču arī esam tie vecāki!" 
Tad viņš. nabags, atmeta ar roku 

un neuzdeva vairs nekādus jautāju
mus — tas nebija viņa saprašanai. 

Visjaukākās bija līgavas māsas — 
impozanta apģērbā ar jaukiem bal
tiem, smailiem zobiem. (Pievērsiet 
uzmanību divām personām oficiālajā 
kāzu bildē 3. rindas centrā! — I. S.) 

Tad notika kāzu mielasts un citas 
pie tā piederīgās atrakcijas. Protams, 
kā jau visās kāzās, tika ievēlētas da
žādas amatpersonas. Visinteresantā
kais bija "dezorgs". Viņš savus pienā
kumus (vismaz pirmajā nakts daļā) 
veica loti apzinīgi un burvīgi: līdzko 
kāds grib uzsākt dziesmu, dezorgs lr 
klāt ar tauri — pūš un neļauj dzie
dat; lidzko kāds grib dejot — šis klāt 
un dejotājus izšķir. Un tāda garā. 

Bija doma rīkot bēres. Visi svin 
studentu kāzas, kāpēc mēs nevarētu 
svinēt studentu bēres? Bet nepietika 
laika un spēka, lai šo ideju tā īsti iz
vērstu. Tikai kādā festā apglabājām 
Padomju Latviju: čalis, tērpies sarka
najā PSRS karoga, ķerrā aizveda "ap
bedīt" dāmu. kas bija tērpta zili-balu 

svītrotajā LPSR karogā. 
—Vienība droši vien regulāri pie

dalījāt tradicionālajos studentu 
vienību festivālos? Kādas ir spilg
tākās atminas par tiem? 

—Visinteresantākais bija pats pir
mais mūsu festivāls. Tas notika Un
gurpili. Braucam — neviens nezina, 
kur īsti šī vieta atrodas. Meklējām to 
gar igauņu robežām, bet izrādījās, ka 
tā ir netālu no Cēsīm. Tikmēr nakts 
klāt. Pie tam vēl smidzināja sīks. pre
tīgs lietutiņš. 

Izkāpām kādā pļavā — jāceļ telts. 
Nolūkojām kautrīgi pļavas malu (tā 
mums tumsā likās) un stutējām aug
šā savu armijas telti. Bet tā mums 
nebija nekāda mazā — īsts "mau
zolejs"... 

Uzcēlām telU un gandarīti likāmies 
uz auss. bet no rīta... izrādījās, ka 
esam novietojušies gandrīz pašā pļa
vas vidū — vari iedomāties, kas tur 
notika... 

Tas bija festivāla lielākais "ponts" 
— kultūras šķūnis "Agregāts"! 

—Vai juma bija ari specifiskās 
vienības anekdote»? 

—Jā! Trīs. 
Pirmž. Autors Andrejs: "Gribat 

dzirdēt visīsāko anekdoti par "Agre
gātu"? Festā "Agregāts" savāc visas 
balvas!" (Lieta tāda. ka šai festā 
mums ļoti neveicās. Vēlāk gan šis 
teiciens piepildījās nopietni.) 

Otrā. Politiska. Komisārs aiziet uz 
tualeti, noceļ podam vāku (mums bija 
"sausā" tualete, kā jau tas laukos pa
rasts), un... brilles iekrīt podā! Tad 
radās teiciens: "Girtt 4 ā J a dirst un 
padirsa brilles!" 

Trešā. Centis un Taņa jauc javu. 

Tana tāda cēla. smalka. Viņiem laba 
darba dalīšana: Taņa sijā smiltis. 
Centis spaida pogas. 

"Kur Centis ar Taņu?" 
"Kā—Javu taisa!" 
"Kāds skaists vārds — Java!" 
—Tagad Jau vienības vaira nepa

stāv... Cik ugs bija "Agregāta" muša? 
—Pavisam sanāk trīs gadi. Trešajā 

vasarā jau bija citādāk— Bauskā cir
tām krūmus. Pēc tam viss pajuka — 
darba nav — kam tādi studenti vairs 
vajadzīgi? 

Tagad ir firmas un organizācijas, 
kas to pašu darbu padara labāk. Un 
vispār — kur vēl citur pasaulē stu
denti ir bijuši tāds lēts darbaspēks? 

—Tātad varētu teikt, ka studen
tu vienības lr pagātne. Vai tu to ne
nožēlo? 

—Vispār, nē. Katrai studentu pa
audzei ir sava vēsture, savas atmi
ņas. Manai tās ir SCV. Tagad tādas 
vienības nemaz nevarētu noorganizēt. 
Tagadējiem studentiem ir daudz citu 
iespēju nopelnīt vai ari jauki pavadīt 
vasaru. Toreiz studentu vienības bija 
gandrīz vienīgā iespēja. Gan nopelnīt 
naudu, gan jauki pavadīt vasaru. 

Lai arī ko saka par kolektīvisma 
ideju, tomēr šai ziņā tā bija vērtīga 
un pozitīva. Kaut kas interesants no
tika tieši tāpēc, ka mēs ieturējām 
stingru stilu — kolektīvismu. Kad 
kolektīva nav, tad ir vienkārši dzerša
na, "tusošanās" — nekas interesants 
nenotiek. Nezinu, kā tagad, bet toreiz 
tā bija. 

—Man liekas, ka stagnācijas ga
dos, lai arī tie pasākumi bija "brīv
prātīgi obligāti", tomēr atraisīja fantā
ziju, lika kaut ko domāt un organizēt. 

—Piemērs tam ir aģitbrigāžu ska
tes, priekšnesumi festos — tas viss 
bija noorganizēts lieliski .Tagad tas 
nevienam nav vajadzīgs. 

Tas bija to vērts — tagad vismaz ir 
ko atcerēties: ir vecie kaujas biedri, 
ar ko kopā atsaukt atmiņā tos lai
kus... 

—Ko tagad dara vienības biedri? 
—Kaujinieku starpā ir trīs laulātie 

pāri (divi no tiem sapazinušies tieši 
vienības laikā): tie audzina divus dē
lus tin divas meitas (protams, ne jau 
kopīgi!). Daļa strādā par skolotājiem, 
dala (ieskaitot pašu komisāru un 
komandieri) ir priekšlaicīgi beiguši 
mācības LU. 

Katrs dara kaut ko savu. katram 
sava dzīve, savs darbs... 

Tā nu. lūk. mazs ieskats studentu 
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vienību un līdz ar to ari aizgājušo 
gadu notikumos. Protams, tā ir tikai 
maza daļiņa no visas kopējās vēstu
res mozaīkas. Un es domāju, ka tā 
nesliktākā, krāsainākā daļiņa. 

Labi. ka mums tāda ir — būs ko 
pēctečiem pastāstīt. 

Varu šo tēmu nobeigt mazliet no
stalģiskā noskaņā ar Rolanda teikto: 
"Ja jūs kaut kur redzat jaunieti krek

liņā, kam uz vēdera sirpis un āmurs 
ar uzrakstu "Agregāts", un uz mugu
ras uzraksts "Nāk nakts" (vecajā dru
kā), tad ziniet, ka tas ir no īstajiem 
vecajiem kaujiniekiem..." 

(Nobeiguma. Sākuma ~UA" Nr. 14) 

—Kā tu vērtē studiju procesu un 
kvalitāti Vācijā? Vai saskati tajā 
kaut ko negatīvu? 

—Ja jauns cilvēks patiesi grib ie
gūt solīdu izglītību, iespēja to darīt 
viņam būs gandrīz jebkurā universi
tātē. Bet tas atdursies uz tādiem šķēr
šļiem, ko vairāk nekā puse nepārvar: 
universitāšu programma ir liberalizē
ta — izplūdusi, neskaidra. Tas ir 60. 
gadu beigu un 70. gadu sākumpos
ma kreiso spēku aktivitātes rezultāts. 
Uz šīs pašas kustības sirdsapziņas ir 
tas. ka pārlieku viegli ir iegūt ģimnāzi
ju abitūriju. kas dod iespējas iestā
ties universitātē. Līdz ar to universitā
tēs ir milzīgs cilvēku pieplūdums, bet 
daudzi no viņiem nemaz nav sasnie
guši tādu līmeni, lai mācītos universi
tātē. Kāpēc gan lai nestudētu, ja nav 
nekādu finansiālu problēmu? Var jau 
"pamētāties" pāris gadus. 

Sabiedrībā dominējošais uzskats 
ir. ka nevienu atstumt nevajag, tomēr 
— ko darīt, ja pieplūdums ir trīs— 
četras reizes lielāks, nekā universitā
te reāli spēj uzņemt. Tas jūtams visā 
mācību procesā. 

Profesori īpaši negrib sev piesaistīt 
studentus, nekonsultē. kādas grama 
tas vajadzētu lasīt, kā sistematizēt 
savu mācību procesu, kā rakstīt dar
bus. Maz tiek doti padomi, studenti 
norobežojas, arī viņu starpa valda ne
veselīgas attiecības. 

Universitāšu līmenis Vācijā krītas 
ari tādēļ, ka izglītība ir bezmaksas un 
līdz ar to nav konkurences to starpā, 
kas pretendē kļūt par studentiem. 
Turpretī Amerikā šī konkurence ir 
loti liela, pat nežēlīga, bet ari līmenis 
labākajās universitātes ir augsts. 
Amerikā ir labākās universitātes 
pasaulē, lai tajās iestātos, vajag loti 
labi mācīties skolā, un vēl nepiecieša
ma vecāku finansiāla palīdzība. Vāci
jas izglītības sistēmas labā slava vēl 
ir saglabājusies no pagātnes, -stenībā 
tās līmenis šobrīd ir krietni noslīdē
jis. Varu teikt, ka, piemēram. Ungāri
jas skolas un augstskolās mācību 
process ir nopietnāks un efektīvāks. 

5% NO TRIMDAS 
Skolas labi sagatavo universitātēm, 
kurās stājoties, jāiztur nežēlīgs kon
kurss. Vācijas skolās, ja salīdzina ar 
Ungāriju un pat ar Latviju, notiek tā
da kā gumijas stiepšana. Studenti 
pirmajā gadā ir apjukuši. īsti nezina, 
kā studēt kādus priekšmetus izvēlē
ties. 

Ir pieejama tiešām laba literatūra, 
pie tam lielā daudzumā, taču pats 
galvenais ir studenta pašiniciatīva. 
Gaisotne augstskolās-ir indīga un 
nepatīkama, tas nevar neiespaidot 
sekmes. Universitāti nobeigt ir viegli, 
tādēļ arī grāda iegūšana šodien vairs 
nenozīmē neko īpašu, ar to darbs nav 
garantēts. 

Uz turieni vajag doties ar lielu 
mērķtiecību, jau iepriekš .iegūt kādu 
informāciju par studijām, citādi var 
iegrimt lielā purvā. 

—Ko tu vari teikt par Minsteres 
latviešu ģimnāziju pēc 9 tur pava
dītiem gadiem? 

—Šajā ģimnāzijā kopā pulcējas 
latviešu jaunieši no dažādām zemēm, 
gaisotni jau vienmēr noteica tie. kuri 
nāk no Amerikas. Viņiem raksturīga 
brīvāka izturēšanās un attieksme, 
nesakrampēta uzvedība, kas liek ari 
pārējiem mēģināt būt tādiem. Nereti 
skolniekus pārņem diezgan vieglprā 
tīga attieksme pret mācībām, aiz 
tādas zināmas neērtības daudzi mēdz 
"mest pa lampu". 

Taču ši ģimnāzijā ir izolēta no ap 
kārtējās pasaules, nav kontakta ar 
vācu sabiedrību. Skolnieku sastāvs 
katru gadu mainās. Katrā klasē ir 
tikai kādi 4—10 skolnieki. Tā var būt 
nopietna problēma. Ko lai pusaudzis 
vai bērns dara. ja loks. no kura tam 
jāizvēlas draugi, ir tik ierobežots? Iz 
nāk draudzēties ar tādiem, no kuriem 
īstenībā varbūt gribētos izvairīties. 

—Ar kādiem draugiem tu turējies 
kopā? 

—Mani labākie draugi Minsterē 
bija tie retie Latvijas latvieši, kas da 
žādā veida bija nokļuvuši Minsterē. 
Piemēram, kāds puisis, kura māte 
izprecējās uz Vāciju. Vai ari. sākot ar 
1987. gadu. dažādu no Latvijas izrai 
dilu disidentu ģimeņu atvases. Ar 

Latvijas latviešiem es kaut kā vis
vieglāk un ātrāk atradu kontaktu. 
Un. kad es 1988. gadā pirmo reizi at
braucu uz Latviju, uzreiz jutos šeit kā 
savā vietā. Rietumos uzaugušo latvie
šu mentalitāte ir pieskaņojusies tu
rienes dzīves uztverei. Mana mentali
tāte ir tuvāka tiem. kuri nāk no Lat
vijas. Es biju izlēmis braukt šeit dzī
vot arī tādā gadījumā, ja valdītu 
komunisti un PSRS. 

—Kā tev patīk latviešu meitenes? 
—Loti patīk. Vislabāk no visām. 
—Vai Latvijas meitenes ir citādā

kas nekā tautietes Rietumos? 
—Jā. šejienes meitenes ir normālā 

kas. Kad latviešu jaunieši kļūst ve
cāki par 20 gadiem, viņiem rodas ten
dence, apzināta vai neapzināta, mek
lēt dzīves draugu starp latvietēm. 
Skaistākās meitenes kļūst lepnas, jo 
visi latviešu zēni grib ar villām drau
dzēties. Tādas lepnas meitenes man 
ne visai patīk. Bez tam latvietes Rie 
lumos ir pielāgojušās turienes men
talitātei, dzīves stilam. Tač jau pievil 
cīgāka šķiet īsta vāciete 

—Vai ir vēl kādas negatīvas parā
dības, kuras tu saskati latviešu jau
natnē? 

-Daudzus lalvijas studentus, ku 
rieni labi veicas, protams, vilina ieic 
sanat starptautiskajā apritē s;i 
prast un likt saprastam. Bez ratu 
daudzus pievelk iesj)ēja piederēt pie 
elitāra intelektuāla slāņa, kas stāv 
pāri parastajai tautai. Pastāv problē 
ma. ka pasaule ļoti maz izprot Latvi
jas pašreiz komplicēto un šķietami 
neatrisināmo pretrunu pilno jx)lilisko 
situāciju. Ir jau taisnība: la ir objekti 
va patiesība, ka intensīva iesalsi īsa 
nas mūsu UUMjaš īpatnējā situācijā 
ārzemniekiem nekad pilnībā nebus 
iespējama. Šie jaunieši negrib cīnīties 
plecu pie pleca ar vienkāršo tautu 
par (atvijas izdzīvošanu, un lid/ ar to 
būt nesaprasti ārzemēs, zaudēt to. 
kas kļuvis iesjjējams: justies kā Rie 
tumu standartiem arbilstošas objek 
tivi zinošākas elites pārstāvim. 

JOLANTA APINE 
sarunājās ar 

MĀRCI GOBIŅV 
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ZANE BULE 

LAIKS AIZIET, BET MŪZIKA PALIEK 
1945. gadā dzimušais Ēriks Klep 

tons, 17 gadu vecumā paņēmis rokā 
ģitāru, jau pēc gada izveidoja savu 
pirmo grupu. Taču tās mūžs nav ilg
stošs, un 1963. gadā viņš sāk spēlēt 
ar "Yardbirds". 1964. notiek lieli kon
certi Eiropā, un iznāk pirmais disks 
"Five Live Yardbirds". 

Sākotnēji to skanējums smagāks, 
taču pēc singla "For Your Love" panā
kumiem, redzot, ka ar tādu mūziku 
vieglāk gūt atbalstu auditorijā, klust 
vieglāks. Ērikam Kleptonam tas n av 
pieņemams, tāpēc viņš 1965. gadā 
aiziet uz Ozona Maiela grupu. Kopā 
ar to izlaiž vienu albumu — "John 
Mayal With Erie Clapton". Šis albums 
līdz šim skaitās labākais ritma&'blū-
zā. 

•Un tā jau pēc gada kopā ar Džeku 
Brūšu un Džindžeru Beikeru nodibi
na "Cream". Pirmā uzstāšanās notiek 
1966. gadā Vindzoras festivālā. Divu 
gadu pastāvēšanas laikā izlaiž četras 
plates — tās visas riek pieskaitītas 
/oka klasikai: visi muzikanti bija 
virtuozi, pilnibā pārzināja savu in
strumentu, kas ļāva brīvi improvizēt 
koncertu laikā. Grupas pēdējā uzstā
šanās notika 1968. gada rudenī. 

Šī grupa bija pirmā hārdroka pār
stāve, kuras mūziku attiecināja uz 
īstenu mākslu. Ē Klepiona darboša
nās tajā ieveda viņu superzvaigzņu 
rangā. 

Pēc tam Ē. Kleptonu mēs redzam 
1969. gadā dibinātajā pirmajā angļu 
supergrupā. ko izveidoja jau pazīsta
mi mūziķi. "Blind Faith" ir ierakstīju
si tikai vienu plat*, sniegusi vienu 
grandiozu koncertu Londonas Haid 
parkā simttūkstošu auditorijai un 
tad izjukusi. Ar to pietika, lai gūtu 
lielu popularitāti un vēl tagad ierin
dotos labāko grupu sarakstā. 

Ar 1970. gadu Kleptons uzsāka so-
lokarjeru. Tomēr tajā pašā laikā vi
ņam radās problēmas ar veselību, ko 
izraisīja narkotiku lietošana. Viens 
no tiem. kas palīdzēja Ē. Kleptonam 
iziet no krīzes, bija Pits Taušends. 
Albuma "461 Ocean Boulevard" izlai
šana iezīmēja muzikanta radošās 
darbības atjaunošanu, kura vairs 
nebeidzās. 

1972. gadā. līdzās citām zvaig
znēm, piedalījās Džordža Harisona 
organizētajā labdarības koncerta par 
labu Bangladešas republikai. 

Sākot ar albumu "Behind the 
Sun", Kleptons aktīvi sadarbojās ar 
Filu Kolinsu. 

Ērika Kleptona ģitāras tehnika ir 
iespaidojusi daudzus ģitāristus, viņš 
skaitās viens no autoritatīvākajām 
presonībām roka mūzika. 

1992. gadā Kleptons pārdzivoja 
jaunu popularitātes vilni. Albuma 
"Unplugged" singls "Tears in Heaven". 
kas veltīts viņa jaunākā dēla nāvei. 

•P Atvainojiet, bet mūziķa foto
grāfija izgaismojās ... 

* ...bet tur Jau viņi nāk pa so 
ielu, aiz tā stūra... 

lielā mērā veicināja "Grammy" balvas 
iegūšanu. 

Jāpiezīmē vēl, ka brīvais un nepie
spiestais izpildījuma stils var tikai 
vairot tā popularitāti un atbilst dzies
mu būtībai. 

Swing low, sweet chariot 

Swing low, sweet chariot 
Coming for to carry me home. 
I look over Jordan and 
What did I see 
Coming for to carry me home. 
A band of angels 
are coming after me 
coming for to carry me home. 

Swing low. sweet chariot 
coming for to carry me home. 
When I cross that river Jordan 
I know I'm gonna see 
coming for to carry me home. 
That promised land of freedom 
just waiting there for me 
coming for to carry me home. 

Swing low. sweet chariot 
coming for to carry me home. 

* Ari ii lēdija ir noskumusi. Jo 
neizdevās Ērika bilde, bet īstenībā 
viņa nav vainīga, tikai aizdomā
jušiem par dziesmu. Apsolītā brīvī
bām seme liekam tālm mapnlm ari 
viņai. 
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Kā dejā S. Kikute (Vēstures un 
filozofijas fakultātes I kurss) 

Te nu redzam, kā uzbrūk A. Spru
dle no Vēstures un ßlozoßjaa fakul
tātes IV kursa 

Šogad Latvijas augstskolu sacen
sības ritmiskajā vingrošanā, kuru 
organizēšanu bija uzņēmusies LU. 
notika 17. aprīlī. Piedalījās sešu 
augstskolu komandas, un gaidītas ti
ka arī viešņas no Lietuvas, kuras to
mēr, satiksmes problēmu aizkavētas, 
neieradās. Nepatīkama vilšanās bija 
Jāpiedzīvo Sporta Akadēmijas vingro
tājām. Saskaņā ar sacensību notei 
kūmiem komandā nedrīkstēja būt 
vairāk par trim sporta meistarēm, bet 
Sporta Akadēmija bija nokomplektē
jusi zvaigžņu izlasi, tādē] nācās sa
mierināties ar diskvalifikāciju. Ar in
teresantu vingrojumu un košiem tēr
piem izcēlās Jelgavas Lauksaimniecī
bas Universitāte, kas divu iznācienu 
kopsummā ierindojās 3. vietā. 2. vie
ta tika piešķirta Medicīnas Akadēmi
jas plastiskajām, bet bezgala nopiet-

ŠOREIZ 

PAR 

FUTBOLU 

4. un 5. maijā notika LU "Lielās 
Balvas" izcīņas posms FUTBOLA 
DIENA. Piedalījās astoņas viru 
komandas, un pirmo vietu izcīnīja 
Juridiskās fakultātes komanda. 
Starp sešām sieviešu kamandām 
uzvarēja Bioloģijas fakultātes 
meitenes. 

Viens no labākajiem spēlētājiem 
bija Aigars Šiliņš. 

Ar pieku varam atzīmēt, ka futbola 
popularitāte starp meitenēm kļūst 
lielāka. 

Sacensību galvenais tiesnesis 
VADIMS KUMOVS 

TEŅA NIGVLA foto 

UN 

RITMISKO 

VINGROŠANU 

najām studentēm, un bargie tiesneši 
par vislabākajām atzina LU meitenes 
(trenere Diāna Urbāne). kuras skati 
tājus priecēja ne vien ar žilbinošiem 
smaidiem un sinhronu izpildījumu, 
bet arī ar komandas saliedētību, ko 
pierādīja vingrotāju pras
me veiksmīgi izkļūt no 
negaidītas situācijas, 
kad uzstāšanās laikā 
pēkšņi apklusa mūzika. 
Pasākuma organizētāji 
bija parūpējušies par jau
kām un pavasarīgām pie
miņas veltēm un patika 
mu pārsteigumu — no 
dalībnieču vidus tika iz 
raudzīta "Miss", un ari 
šoreiz laime smaidīja 
Universitātes komandai. 
"Miss" titulu ieguva Svet-

Universitātes Avīze 

SPORTS 

Ļoti mērķtiecīgi spēlē X. Laimi 
ņa (Vēstures un filozofijas fakul
tātes I kurss) 

Bumba neizmuks E. Veļķenei no 
Ekonomikas fakultātes I kursa 
lana Šarajeva no Vadības un ekono
miskās informātikas fakultātes. Domā
ju, ka neviens neizjūta vilšanās rūg
tumu., 

LIENE KATKOVSKA 
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ILZE prasa dzeju lasīt, 
pērnās lapas grāvī kasīt. 
Cik nevēlami naktis lasīt — 
bet varbūt kāju kasīt? 
Man vairs tiesām nav ko prasīt. 
Te nevajag vairs galvu kasīt — 
tur nav vairs ko prasīt. 

Zili zirgi baltā pļavā 
skraida savā vaļā. 
Suņa. kaķa gala... 
Kas man daļas. 
ja viņam patīk kaimiņiene Vaļa! 
Bet varbūt kādreiz saule bija 

zaļa? 
(Vai nav veca gala?) 

Lai iet uz velna paraušanu, 
citādi jau nav joki ar aršanu. 
Bet brīvā laikā atminas 

dzeršanu 
un melnā velna speršanu. 
Visuma nebēdnīgo 

klukstēšanu, 
ezīti ar viņa pukšķēšanu 
BEIDZOT GALĀ LIELO EŽU 

KLUKŠĶJĒŠANU. 

Naktī upē pīles kliedz, 
un Pēteris ar aci miedz. 
Ko tu. vecais muļķi, zviedz? 
Un atkal acis miedz, 
un kā negudrs spiedz, 
un no vilka labi ātri projām 
diedz. 
Bet tomēr — kas tev runāt 
liedz? 

Man šorīt garšo apelsīns. 
Bet garām brauca limuzīns, 
un es domāju, ka tas ir zimulīns. 
No debesīm krīt krinolīns. 
Kur palicis ir jaukais glicerīns? 

Par slimajiem šis dzejolis 
mums vēsta. 

kas sūdus svaigā zemē 
dēsta. 

Es ieraudzīju Tevi... 
(kaķis apēd vecu peli) 
Tevi pataisīs par meli... 
(tāpat kā runcis stūrī 
iedzen peli) 
Viņu nekādi nevar 
nosaukt par meli. 
Sāp man — sadauzīju celi! 
...celi, celi — veli, veli... 

Kas tur solo. kas tur 
dzied? 

(Kāpēc tu tik cieši manu 
roku spied?) 

Putniņi tik jauki dzied... 
Skaties — laukā ievas 

zied! 
No visa spēka spied 
un pretī saulei svied, 
un karstu kannu uz 

galvas gāz. 

"Universitātes Avīzes " redakcijā strādā radoši cilvēki, tādēļ, atklājot savas 
telpas pēc firmas "WOODPECKER" dāvāto mēbeļu izkārtošanas, nolēma savu 

sajūsmu izteikt dzejā. Te nu tā ir. Ne labāka, ne sliktāka, bet tāda, kāda tā 
radās tovakar. Un visiem kopā. 

Lai mūsu Mūzai trauksmains lidojums! 

Dzersim šampi, dziedāsim, 
jo ko gan mēs citu darīsim? 
Šoreiz podus gāzīsim, 
rosolu ar šņabi vienā maisā 

bāzīsim. 
un rokas plaši vēzēsim. 
Un ko mēs grozīsim? 
Apelsīnus lozēsim! 

Klusums. Dīķis. Plunkšķis. 
(Man vēderā atskanēja 

klunkšķis) 
Blakusmājā nogrand bunkšķis. 
(Viņš ir baigais tenku pjurksķis) 

"Kopš tā laika skābu seju, 
es uzlūdzu tevi uz deju." 
Un ūdeni sev uz galvas leju, 
aplūkoju redakcijā savu seju — 
vai aicinās viņš mani uz deju? 
"Man loti sāpīgi redzēt tavu seju". 
Nu tā taču nevar rakstīt dzeju! 

Šodien, mums ir svētku diena -
māte, kā parasti, brien pēc 

piena. 
Kad sabruka cietā siena, 
sākusies ir jauna diena. 
Bet, Ja priekšājītkal siena — 
jāaiziet uz veiKaiu pēc govs un 

piena. 
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LEKCUU STARPBRĪŽIEM 
Konkurss nav beidzies, lai dzīvo 

konkurss! Pareizo atbildi zināja 
tikai L. Reiters. Fr. Metr. Tā, lūk! 
Pārējiem kauns — meklējiet rakstos! 

"UA" Nr. 11 konkursa jautājuma 
atbildes: 

Katru gadu LU darba svētkos pa
ziņoja sacensības darbu godalgoto 
studentu vārdus, piešķirtos apbalvo
jumus un izziņoja tematus sacensī
bas darbiem nākošajam mācību 
gadam. 

Goda balvas piešķīra mācību gada 
beigās, fakultātes dekāna vadībā no 
mācībspēkiem izraudzītas sevišķas 
komisijas studentu sacensības no
vērtēšanai. Ja komisijas atzinums 
bija pozitīvs, tad piešķīra godalgas. 
Dažās fakultātēs komisija izvērtēja 
arī labāko diplomdarbu godalgoša
nai. Par labākajiem darbiem piešķīra 
I godalgu — zelta, vai II godalgu — 
sudraba medaļu. III godalga bija tikai 
atzinības raksts. Dažos gadījumos 
godalgoto darbu ieskaitīja arī kā dip
lomdarbu. Zelta vai sudraba medaļas 
ieguvēji varēja tā vietā izvēlēties 
zināmu naudas summu. 

Studentu godalgotie sacensības 
darbi parādīja atsevišķu indivīdu zi
nātniskās intereses un spējas. Veici
nāja pievēršanos zinātniskajam dar
bam un jaunu zinātnieku rašanos. 
No 1920./21. m.g. līdz 1937./38. 
m.g. bija piešķirtas 29 zelta un septi
ņas sudraba medaļas, kopā 36. neie
skaitot godalgotos diplomdarbus. 

Medaļu darinājis zeltkalis S. Bercs 
750 raudzes zeltā. 875 sudrabā. 37 
mm diametrā. Medaļas priekšpusē 
Atēnas profils — zinātņu simbols ar 
lauru vainaga apmali un ierakstu 
SCIENTIAE ET PATRIAE, bet otrā 
pusē līdzīga lauru vainaga apmale un 
LU galvenās fasādes attēls ar ierak
stu: Latvijas Universitāte. 

Medaļas glabājamas speciālā ķirš-
brūnā apvalka kārbiņā ar tumšzilu 
samta oderi. 

KRUSTVĀRDU MĪKLAS 
ATRISINĀJUMS 

Horizontāli: 1. Staburadze. 5. 
Trase. 6. Dārta. 9. Pele. 10. Etiķis. 
11. Eksāmens. 12. Netici! 13. Egils. 
14. Nazis. 17. Vaivari. 18. Mestrs. 
19. Vīzes. 20. Ragi. 21. Torņakalns. 

Vertikāli: 1. Streiki. 2. Brekse. 3. 
Andris. 4. Ertnere. 7. Pletenbergs. 8. 
Daugavgrīva. 15. Izsekot. 16. Veids. 

, 17. Jersika. 19. Rāceņi. 

VAI PROTAT PEC ĶILDAS SAUGT MIERU' 
1. Pēc ģimenes ķildas, lai mazinātu radušos 

saspīlējumu, man gribas atzīt, ka man nebija 
taisnība: 

a) vienmēr. 
b) dažreiz. 
c) nekad. 
2. Neatkarīgi no tā. kurš vainīgs, es: 
a) turpinu ķildu, lai neiznāktu, ka es esmu 

vainīgais. 
b ) k ā d u la iku nomier inos un tad mēģ inu 

izlīgt. 
c) saniknojos un turpinu ķildu vēl asāk. 
3. J a m u m s ir r a d u š ā s domsta rp ī ba s , es 

cenšos saprast partnera uzskatus: 
a) vienmēr. 
b) dažreiz. 
c) nekad. 
4. Kad m u m s ir domstarpības , man svarī

g āka ir p rob l ēmas atr i s ināšana neka savas 
taisnības apzina: 

a j jā . 
b) zināma mēra. 
c) nē. 
5. Ķildas vidu es: 
a) stāstu par savam Jūtam. 
b) apklustu, lai nesaasinātu ķildu. 
c) dusmigs(a) aizeju. 
6. Pēc ķildas es: 
a) vēlreiz atgriezos pie ši temata. I:ii apspries

tu, ka mums turpmāk izbēgt no domstarpībām. 
b) cenšos aizmirst notikušo. 
c) balstoties uz agrākajam domsta rp ībām, 

analizēju kas bija nepareizi. 
7. Uii paradītu, ka mani moka sirdsapziņa, 

es nopē rku p u ķ . s . paga tavo ju p u s d i e n a s , 
esmu niaigs(a) un uznianigs(a). daru visu ko. 
tikai nesaku vārdiņu "piedod": 

a) vienmēr. 
b) dažreiz. 
c) nekad. 
8. lai paradītu partnerim, ka vislabāk izliet. 

es: 
a) saku viņani(aiļ. ka. manuprāt , viņam(ai) 

vajag ar mani izlīgt. 
b) lieku viņam(ai) to 111:1111i ar l abāku uzvc 

šanos. 
c( neko nedaru — ja viņš mani nnl. tad pats 

sapratis. 
9. Ja mans partneris ncnlvainojas tada veida, 

ka man to gribētos, es: 
a) cenšos uzminēt sacita/izdarila iemeslu. 
b) pieņemu atvainošanos. Ixi izjutu vilšanos, 
cl ignorēju atvainošanas mēģinājumu 
10. M;ui gribas izlīgt: 
a) airi. 
b) per tam. kad laiks liks viņam(ai) sajusi 

savu vainu. 
Cl t ikai pee t a m . kad d z i r d ē š u v ā r d i ņ u 

"piedod". 
11. Lai piedotu un aizmirstu. m;in: 
a) vajag izjust un saprast partneri un mušu 

redzes viedokļus. 
b) vajag laiku, lai nomierinātos. 
e) vajag pagaidīt, kamēr partneris pieņems 

manu redzes viedokli. 
12. Cenšos papildināt atvainošanos ar savas 

uzvedības maiņu: 
a) vienmēr. 
b) dažreiz, 
e) nekad 
13. Vārda "picd<xl" ("atv;«ino") man galvenais ir: 
a) izteikt līdzjūtību un panākt Jaunu tuvību. 
b) iespēja pārtraukt konfliktu. 
e) i espē ja t u r p i n a ! a t t iec ības , nea t sākot 

ķildu. 
14. FCs parasti turpinu dusmoties: 
a) nekad, jo tam nav jēgas. 
b ) v i enu vai d i v a s d i e n a s , k a m ē r pār iet 

negaiss. 
c) neno te ik tu l a i ku , j o ar m a n i a p g ā t ā s 

nepareizi. 
15. Es atvainojos pirmais: 
a) j a tas atļaus atrak atrisināt problēmu. 
b) vienmēr, neskatoties ne uz ko. lai tikai 

« g l a b ā t u mieru. 
c) tikai tad. j a bušu pārliecināts, ka man nav 

taisnība. 
Rezultāti: 
Saskaitiet "a" atbilžu daudzumu 
J ā i r 12—15 "a" atbildes. 
Lai gods un slava! J u s zinai atva inošanās 

priekšrocības un saprotat, cik la svanga nor
mālu attiecību atjaunošanai Jus vērtējat Jūsu 
savstarjx?jas attiecības augstāk p;ir velēšanos, 
lai j u m s vienmēr bu lu taisnība. Tada situācija, 
kad neliels strīds paraug ķilda, j ums ir maz ie
spējama. J u s jutai atbildību p;ir to. ka j ū s u 
domas un nciba liek justies citiem cilvēkiem. 
Rir triekt laulāto draugu ka jus var tikai sapņot. 

6—1 1 "a" atbildes. 
Jus lietojat vārdiņu "piedod" drīzāk bieži neka 

reli. Tam var but v;ijadzijj» laiks un pārdomas. 
lx-l galu gala jus atzīstat, ka j u m s nav tais-
mba. Jūsu pulēs sada puzttivn virziena novedis 
pie atklātam uzticības alliecibam jusu starpa. 
Jūsu izredzes ¡0 vairāk j u s alzislal. ka Jums 
nav taisnība, jo vairāk ka laba jūsos saskatīs 
j u su partneris. 

0—5 "a" atbildes. 
M ī l e s t ī b a j u m s noz īme n e k a d nesac ī t 

"piedod" Tai laika, kad j u s cenšaties izlīgt ar 
citiem paņēmieniem, ļoti svarīgi ir saprast, vai 
vārdiņam "piedod" jusu par lnera (es ) acis ir 
kada nozīme. J a jums b u s lielāka velēšanas 
alrak izlīgi, lad. iespējams, jusu savstarpējas 
a l l i e e i b a s u z l a b o s i e s . M a k i a t v a i n o t i e s 
nenozīme, ka jums ir vājš raksturs: la nozīme, 
ka jns cicnal savu partneri un harmoniskas 
savstarpējas al liecības. 

Speciāla piezīme: 
Ja jus esal izvēlējies b" atbildi uz 15 jau

tājumu: 
F.siel uzmanīgi! Iespējams, jus luvuj.ilies sla 

voklim "piedod Kaul an ir labi but piekāpī
gam, taču nepārcentieties. Mīlestība — la ir 
iela ar divvirzienu kustību, 1111 viens no stabilu 
savslai|x'jo attiecību pamatiem zinai, kad 
iet pa jusu pat 1 ncra(es) pusi un kad padot vi 
ņain(ai) signālu parītāki jusu puse. Ja jus al 
vainoj.uies par jebkuru sīkumu, vārdiņš "pie 
dod" var zaudēt savu nozīmi. 



- **** ^mrn^ 
TEMPUS PROGRAMMA AICINA 
1994./95. mācību gadā sāksies TEMPUS II fāzes izpilde. 

Pieteikumu sagatavošana šai fāzei jau sākusies, un to 
iesniegšanas termiņi, domājams, būs decembrī (individuālajiem 
braucieniem) un janvāri (kopprojektiem). Līdz maija vidum vēl ir 
iespējams izteikt savus priekšlikumus nākamā gada 
noteikumiem. 

Tā kā TEMPUS programmas budžets ari turpmāk būs 
ierobežots, gribētos, lai līdzekli tiktu izmantoti mērķtiecīgi, tajos 
virzienos, kuri pēc iespējas vairāk ietekmētu augstākās 
izglītības attīstību. Tāpēc mēs aicinām augstskolu, fakultāšu, 
katedru vadītājus domāt par TEMPUS programmas 
izmantošanu mērķtiecīgiem pārveidojumiem savā augstskolā 
vai struktūrvienībā. 

Mēs labprāt uzzinātu: 
O kas, jūsuprāt, būtu drīzumā Jāpārveido augstskolas vai 

augstākās izglītības struktūrā. 
O kādi studiju virzieni, jūsuprāt būtu steidzami jāveido no 

jauna. 
O kādos studiju virzienos būtu steidzami jāpārveido mācību 

plāni, jāiedibina Jauna akadēmisko grādu sistēma, jāievieš 
jauna mācīšanas metodika un tehnoloģija. 

O kādi jauni mācību priekšmeti būtu steidzami jāievieš. 
O kādos studiju virzienos vai mācību priekšmetos jums 

pietrūkst kontaktu ar Eiropas Kopienas valstīm; ar kurām jūs 
vēlaties šādus kontaktus dibināt vispirms. 

Jūsu priekšlikumi tiks izmantoti TEMPUS stratēģijas 
veidošanai. Mēs. protams, sagaidām, ka jūsu nosauktais 
saraksts neaptvers visus studiju virzienus un mācību 
priekšmetus, jo tas būtu tikpat daudz kā nenosaukt nevienu. 
Mēs sagaidām no jums pamatotu izvēli: ja no simt jums 
vajadzīgām un derīgām lietām jūs varat nopirkt tikai vienu, 
kuru jūs pirksiet un kāpēc. 

Šajā mācību gadā ir vēl palicis viens pieteikumu termiņš: līdz 
15. jūnijam augstskolu docētāji var pieteikties uz stipertdtjām 
individuālajam braucienam, kuri paredzami 1993./94. m. g. 
pavasara semestri. 

Jaunums: lai stimulētu akadēmiskos kontaktus ar Spāniju. 
Portugāli un Īriju, tie docētāji, kuri iesniegs pieteikumus 
braucienam uz šīm valstīm, var pretendēt uz braucieniem Jau 
1993./94. m. g. rudens semestri. 

Mūsu telefons uzziņām joprojām 223983. Mūsu adrese: 
Va]ņu ielā 2. 503. istaba. 

ALBERTS PMKULI8, TEMPUS biroja direktora 

— ii vai ti, benzīna M V , t*p*c es пор iri i hasff alus!... 

VASARĀ NOTEIKTI CEĻOJIET 
Vai vēlaties atpūsties KARPATOS studentu sporta un 

atpūtas telšu nometnē? Piekarpatu studentu fonds 
rūpēsies par jūsu sagaidīšanu, brīvo laiku, atpakaļbde-
tēm uz mājām. Nometne darbojas laikā no 18. jūlija līdz 
29. augustam. Par 7 dienu atpūtu nometnē vienai perso
nai jāmaksā 1820 kuponu. Sūtiet pieteikumus (kolektīvos 
un individuālos)! Tos pieņemam līdz 1. jūnijam. Paraugus 
varat apskatīt "UA" redakcijā! 

Adrese: 284000, г. Ивано-Франковск, ул. Шевченко 57, 
Фонд студентов Прикарпатья, Сангулия А 

VASARĀ PALASIET ARI GRĀMATAS! 
(Izdevumus iespējams iegādāties LU ēku gramatgaldos) 

Atb. red. Т. Frolova. Tautas saimniecība. Ekoloģiskā 
ekonomika un modelēšana. 584. sēj. Zinātniskie raksti. 

X.. Стродс. Журляндский вопрос в XVIII веке" I 
Монография 

В. Rolovs. Fizikas principi. I. daļa. Māc. līdz. 
V. Rēvalds. Interferences parādības opUkā. Interference 

un lāzeri. Māc. līdz. 
M. Rudzīte. Ievads baltu valodniecībā. Atkārtots izd. 
Zooloģijas un ģenētikas kat. Bezmugurkaulnieku 

zooloģija. Māc. prakses izstr. 
Sast. J. Krastiņš. Vācu valoda. Darba programma 
Politikas zin. katedra. Bakalaura studiju programma. 

Politikas zinātne 


